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Blažena Galiová 
starostka obce

Slovo starostky

Nejnovější dění v naší obci

www.sardice.cz

Vážení spoluobčané,
je za námi složité období spojené 
s hrozbou nákazy koronavirem, ome-
zením pohybu a vyhlášeným nou-
zovým stavem. Naší obci a celému 
Kyjovsku se naštěstí nákaza vyhnula, 
bylo zaregistrováno několik jednotli-
vých případů v celém okrese Hodo-
nín. Ještě jednou bych chtěla podě-
kovat všem za dodržování pravidel 
a nařízení vlády. Velké poděkování 
patří těm v první linii, kteří byli den-
ně vystaveni možnosti nákazy – na-

šim prodavačkám, zaměstnancům 
pošty, popelářům, řidičům autobusů, 
lékařům a zdravotnickému personá-
lu, učitelům, učitelkám a všem za-
městnancům ZŠ, MŠ a školní jídelny, 
zaměstnancům Charitní pečovatelské 
služby a také zaměstnancům Technic-
kých služeb Šardice.
Od 12. března, kdy byl vyhlášen nou-
zový stav, byly pozastaveny veške-
ré sportovní, kulturní a společenské 
akce. Nyní, po postupném uvolňová-
ní, se život vrací do obvyklých kolejí. 
Čeká nás doba dovolených a děti dva 
měsíce prázdnin. Letní měsíce začína-
jí netypicky – tropické teploty střídají 
prudké a vytrvalé srážky, v posledních 

letech věc nevídaná. Dle statistiky 
CHMÚ by letošní červen nejdeštivěj-
ší za posledních zhruba 60 let. I přes 
tyto výkyvy počasí očekávají zeměděl-
ci a vinohradníci slibnou úrodu. Ale 
úroda se počítá, až bude doma pod 
střechou.

Přeji vám všem krásné letní dny a po-
hodovou dovolenou bez obav z koro-
naviru.

Dětem přeji, aby ty letošní prázdniny 
byly naplněné radostí a dětským smí-
chem, aby jim počasí přálo. A přede-
vším, aby se všichni ve zdraví vrátili 
do školních lavic!

Zpráva o činnosti rady 
a zastupitelstva obce Šardice

Ing. Miroslav Fišman 
místostarosta obce

Zasedání rady obce č. 34
dne 1. 4. 2020
Rada obce:
• Schvaluje cenovou nabídku Ka-

menictví Smrček na rekonstrukci 
památníku horníků před OÚ bez 
nového základu za cenu 32 169 Kč 
vč. DPH.

• Bere na vědomí předávací proto-
kol ze dne 11. 3. 2020 o předání 
„FZŠ – Šardice – cisternová auto-
mobilová stříkačka“.

• Bere na vědomí zápis ze schůze 
přípravného výboru pietní akce 
50. výročí tragédie na dole Dukla 
ze dne 10. 3. 2020.

• Bere na vědomí protokol o pře-
dání a převzetí staveniště „ZŠ Šar-
dice vybavení učeben“ firmě KDZ, 
s. r. o., Vizovice, dne 27. 2. 2020.

• Bere na vědomí přehled o náv- 
štěvnosti knihovny za rok 2019, 
zajištění dezinfekce knih a zajiště-
ní provozu knihovny v době nou-
zového stavu.

• Schvaluje cenovou nabídku fir-
my Artesia, s. r. o. na realizaci 
akce „Odvedení srážkových vod 
ze hřbitova obce Šardice“ za cenu 
480 000 Kč bez DPH. Rada obce 
pověřuje starostku podpisem 
smlouvy o dílo.

• Bere na vědomí řád veřejného 
pohřebiště a doporučuje zastupi-
telstvu obce (ZO) ke schválení.

• Bere na vědomí žádost podanou 
na Ministerstvo pro místní rozvoj 

(MMR) o prodloužení termínu 
pro předložení závěrečného vy-
hodnocení akce „Dům seniorů, 
Šardice“.

• Bere na vědomí informace Kraj-
ského úřadu Jihomoravského kra-
je (KÚ JMK) o financování agen-
dy veřejného opatrovnictví v roce 
2021.

• Schvaluje navýšení rozpočtu – 
nouzový stav – a ukládá řediteli 
technických služeb (TS) zajis-
tit plošnou desinfekci veřejných 
prostor (autobusové zastávky, 
prostory před obchody atd.). 
Sbor dobrovolných hasičů zapůj-
čí ochranné obleky.

• Vyslovuje poděkování Ochotní-
kům ze Šardic za poskytnutí fi-
nančního příspěvku ve výši 15 000 
Kč. Rada obce schvaluje proplace-
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ní odměny 1 000 Kč jako poděko-
vání ve formě poukázky na odběr 
zboží v hodnotě 1 000 Kč v pro-
dejně Škodák Kyjov.

• Navrhuje ZO provést změny 
v rozpočtu obce na rok 2020 – 
pozastavení nezapočatých akcí – 
nové auto, klimatizace budovy 
OÚ, vybavení nábytkem OÚ, sní-
žení příspěvků pro spolky atd.

• Bere na vědomí informace a po-
kyny Hasičského záchranného 
sboru (HZS) ČR, Ministerstva 
zdravotnictví, ústředního krizo-
vého štábu atd. k vyhlášenému 
nouzovému stavu.

Zasedání rady obce č. 35
dne 6. 4. 2020
Rada obce:
• Projednává a schvaluje spo-

lečnou objednávku dezinfekce 
ANTI COVID v rámci mik-
roregionu (MR) Hovoransko, 
která bude distribuována obča-
nům, do škol, na dezinfekci ve-
řejných prostor atd. Dezinfekce 
z výdejního skladu ČEPRO a. s. 
Šlapanov bude dodána v kon-
tejneru o objemu 1 000 litrů, 
dopravu zajistí Obec Čejč, dez-
infekce bude následně rozlé-
vána a distribuována mezi ob-
čany (jeden litr na občana). 

Plastové nádoby o objemu 
1 litr zajistí každá obec sama, lá-
hev musí být označena nálepkou 
z důvodu hrozby záměny s jinou 
tekutinou. Cena za kontejner dez-
infekce je 21 900 Kč bez DPH, obal 
je vratný, doprava bude rozpočítá-
na mezi obce MR Hovoransko.

• Projednává a schvaluje umístě-
ní 4 ks solárního osvětlení v části 
obce Hradčany dle určení doda-
vatelské firmy JD rozhlasy Horní 
Bečva. Rada obce ukládá před za-
hájením prací informovat obyva-
tele přilehlých domů v této části 
obce.

• Schvaluje pořízení 2 ks ochran-
ných přepážek do kanceláře mat-
riky a správy majetku.

• Schvaluje text pamětní desky 
k výročí 50. let od tragédie na dole 

Dukla v Šardicích 9. 6. 1970, kte-
rá bude umístěna na památníku 
v areálu bývalého dolu. Veške-
ré náklady spojené s pořízením 
památníku uhradí firma Fides 
Agro a. s. Šardice.

• Schvaluje poskytnutí finančního 
daru ve výši 5 000 Kč na veřejnou 
sbírku na zajištění fungování por-
tálu „Chcipomoct.cz“. Portál zajiš-
ťuje ACSA Brno. V rámci pomoci 
byly naší obci zdarma poskytnuty 
obličejové štíty, dezinfekce, ru-
kavice a roušky pro potřeby OÚ. 
Finanční prostředky budou vyu-
žity na úhradu poštovních zásilek, 
které jsou rozesílány po celé ČR.

Zasedání rady obce č. 36
dne 22. 4. 2020
Rada obce:
• Schvaluje smlouvu příkazní s fir-

mou Jančálek s. r. o., Břeclav, 
na výkon technického a investor-
ského dozoru při realizaci stav-
by „Šardice – výměna zdroje tepla 
v budově č. p. 5“ za cenu 37 510 
Kč vč. DPH a stavby „Šardice – 
výměna zdroje tepla v budově č. p. 
601“ za cenu 37 510 Kč vč. DPH.

• Schvaluje hromadnou licenční 
smlouvu o veřejném provozová-
ní místního rozhlasu za období 
od 1. 1. do 31. 12. 2020 za cenu 
10 054,70 Kč bez DPH.

• Bere na vědomí rozhodnutí 
MMR o poskytnutí dotace na pro-
jekt „Dům seniorů Šardice“ – fi-
nancování akce do 31. 3. 2020, 
předložení dokumentace k pro-
jektu do 30. 9. 2020.

• Bere na vědomí doporučení hod-
notící komise, schvaluje výsledek 
výběrového řízení a rozhodla 
o uzavření smlouvy o dílo na akci 
„Rekonstrukce veřejného osvět-
lení obce Šardice“ s dodavatelem 
ECOLED veřejné osvětlení s. r. o., 
Praha, za nabídkovou cenu ve výši 
3 985 736,37 Kč včetně DPH (sku-
tečný celkový příkon svítidel: 8,62 
kW), a pověřuje starostku obce 
podpisem smlouvy.

• Schvaluje cenovou nabídku na re-
konstrukci sociálního zařízení 
ve zdravotním středisku v Šardi-

cích za cenu 603 175 Kč bez DPH 
a souhlasí s objednáním staveb-
ních prací.

• Bere na vědomí cenovou na-
bídku Petra Čejky, specializova-
né stavební činnosti, Mutěnice, 
na opravu asfaltové komunikace 
v ulici Za Zapletalovo po dům 
č. p. 137 za cenu 464 012,Kč bez 
DPH.

• Bere na vědomí rozhodnutí 
Městského úřadu (MěÚ) Kyjov 
o schválení stavebního záměru 
„Administrativní budova v areálu 
firmy AIG Moravia a. s.“ investora 
AIG Moravia a. s.

• Bere na vědomí zprávu o činnos-
ti Záchranné stanice volně žijících 
živočichů Buchlovice a schvaluje 
poskytnutí finančního příspěvku 
na rok 2020 ve výši 1 000 Kč.

• Bere na vědomí informace zapsa-
ného spolku Kyjovské Slovácko 
v pohybu o dotačních výzvách.

• Schvaluje podání žádosti o dota-
ci na Muzeum hornictví (bylo již 
žádáno na MMR). Administrátor 
je firma JD Dotace, která má veš-
keré podklady a podání žádosti 
o dotaci bude zdarma.

• Bere na vědomí informace Mini-
sterstva životního prostředí o na-
kládání s odpadem v době koro-
navirové pandemie.

• Schvaluje cenovou nabíd-
ku na montáž televizních rozvodů 
v Domě seniorů Šardice za cenu 
22 540 Kč. Práce budou provedeny 
na základě vystavené objednávky.

• Schvaluje smlouvu dílo s firmou 
ALTECH, spol. s. r. o., Bánov, 
na dodání a montáž šikmé scho-
dišťové plošiny STRATOS v zá-
kladní škole za cenu 475 530 Kč 
včetně DPH a pověřuje starostku 
podpisem smlouvy.

• Bere na vědomí zápis z kontrol-
ního dne č. 1 stavby „Šardice – 
rekonstrukce komunikace v ulici 
Zemkova“ ze dne 3. 4. 2020 a zá-
pis z kontrolního dne č. 2 ze dne 
17. 4. 2020.

• Schvaluje cenovou nabídku firmy 
Surgeo s. r. o. Hodonín, na Hyd-
rogeologický průzkum, vsakování 
„Šardice – Kostelisko I. etapa – 
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vsakování HG průzkum“ za cenu 
29 600 Kč bez DPH. Práce budou 
provedeny na základě vystavení 
objednávky.

• Schvaluje podání žádosti o dota-
ci Ministerstvo práce a sociálních 
věcí (MPSV) projektu „ŠAPO“ 
(Šardice – přívětivý a otevřený 
úřad). Jedná se o zlepšení ko-
munikace s občany, pořízení no-
vých webových stránek, mobilní 
aplikace, komunikační strategie 
obce aj. Podání žádosti o dota-
ci z důvodu opakování podání je 
zdarma (první žádost o dotaci ne-
byla podpořena).

• Bere na vědomí a předkládá 
ZO ke schválení zařazení území 
do území působnosti MAS Ky-
jovské Slovácko z. s. na období 
2021–2027.

Zasedání rady obce č. 37
dne 18. 5. 2020
Rada obce:
• Doporučuje ZO schválit veřej-

noprávní smlouvu o poskytnutí 
účelového příspěvku z rozpočtu 
obce ke spolufinancování sociál-
ních služeb s městem Kyjov.

• Schvaluje smlouvu o dílo s Re-
gionální rozvojovou agenturou 
Východní Moravy o zpracování 
projektové žádosti, poradenství 
a výběrové řízení k žádosti o do-
taci na projekt „Modernizace 
odborného vzdělávání v ZŠ T. G. 
Masaryka Šardice – II.“

• Schvaluje smlouvu o podmín-
kách napojení, o spolupráci a sou-
činnosti při realizaci plynárenské-
ho zařízení a o smlouvě budoucí 
nájemní s GasNet, s. r. o. plocha 
BI 11 (u cyklostezky).

• Schvaluje smlouvu o připojení 
k distribuční soustavě z napěťo-
vé hladiny nízkého napětí s fir-
mou E.ON Distribuce, a.s. (Dům 
seniorů).

• Schvaluje finanční příspěvek 
ve výši 1 000 Kč na rok 2020 na 
podporu Linky bezpečí, z. s.

• Bere na vědomí sdělení MěÚ 
Kyjov, odbor životního prostře-
dí a územního plánování, že vý-
sadba ovocných stromů projektu 
„Ovocné stromy Jůlek, Stráně 

2020“ je v souladu se zásadami 
ochrany zemědělského půdního 
fondu (ZPF) a orgán ochrany ZPF 
nemá připomínky.

• Bere na vědomí zprávu ředite-
le TS Šardice o činnosti za rok 
2019 – bude předložena na jedná-
ní ZO.

• Bere na vědomí podanou žádost 
o technickou výpomoc – vytýče-
ní hranice pozemků nádrže N2 – 
Červenice na Státní pozemkový 
úřad ČR, pobočka Hodonín.

• Doporučuje zastupitelstvu 
obce schválit úpravy rozpočtu 
na rok 2020. Dle výkazů, kte-
ré byly zaslány na Svaz měst 
a obcí (SMO) ČR a poté předlo-
ženy na Ministerstvo financí (MF) 
ČR, dojde u naší obce ke snížení 
daňových výnosů o 5 416 134 Kč.

• Projednává a schvaluje navržený 
program pietní akce dne 6. 6. 2020 
spojený s odhalením památníku.

• Schvaluje nový sazebník poplat-
ků platný od 1. 5. 2020.

• Schvaluje zahájení provozu MŠ 
Šardice od 25. 5. 2020 na základě 
žádosti ředitelky MŠ. Rada obce 
ukládá a upozorňuje na nutnost 
dodržet veškeré hygienické před-
pisy a nařízení v souvislosti s one-
mocněním COVID 19.

• Schvaluje nájemní smlouvu 
s podnikem Povodí Moravy, s. 
p., Brno, na nájem pozemku p. č. 
1892/1 v k. ú. Šardice, za účelem 
využití pozemku pro provedení 
stavby „Regenerace centra obce 
Šardice“.

• Schvaluje cenovou nabídku 
WiFi připojení firmy M-wifi in-
ternet s.r.o., Brno, 13 254 Kč bez 
DPH.

Zasedání rady obce č. 38
dne 3. 6. 2020
Rada obce:
• Schvaluje darovací smlouvu 

na částku 6 922,68 Kč s Městem 
Kyjov – právní služby v soudním 
sporu – těžba štěrkopísku z důvo-
du ochrany pitných vod.

• Schvaluje smlouvu o dílo s fir-
mou ECOLED veřejné osvětlení s. 
r. o., Praha, jejímž předmětem je 
rekonstrukce veřejného osvětlení 

obce Šardice za cenu 3 293 997 Kč 
bez DPH.

• Schvaluje smlouvu o dílo s fir-
mou Vodní díla – TBD a.s., Pra-
ha, jejímž předmětem je „Vodní 
dílo Zápověď – spolupráce při 
technickobezpečnostním dohle-
du nad vodním dílem v letech 
2020–2023“ za cenu 81 600 Kč 
bez DPH.

• Bere na vědomí žádost ředitelky 
MŠ o projednání úplaty za před-
školní vzdělávání v době uzavření 
MŠ z důvodu Covid-19.

• Schvaluje cenu publikace Protrh-
lo se nebe i země (100 Kč/kus).

• Bere na vědomí výzvu MěÚ Ky-
jov k účasti na závěrečné kontrol-
ní prohlídce stavby „Dům seniorů 
Šardice“ dne 2. 6. 2020 v 9:30.

• Bere na vědomí oznámení Regi-
onální rady regionu soudržnos-
ti Jihovýchod o zahájení veřej-
nosprávní kontroly hospodaření 
s veřejnými finančními prostřed-
ky dotace na projekt „Šardice – 
revitalizace centra obce“ dne 
3. 6. 2020 od 12:30.

• Bere na vědomí zápis ze schůze 
přípravného výboru pietní akce 
50. výročí tragédie na dole Dukla 
ze dne 13. 5. 2020.

• Schvaluje zpracování projektovou 
dokumentaci pro stavební povole-
ní v hodnotě 100 000 Kč – revita-
lizace technických instalací v MŠ 
Šardice (předpokládané náklady 
6 500 000 Kč, zhotovitel Ing. Ma-
rek Kunický, Mutěnice).

• Bere na vědomí závěrečnou zprá-
vu o doložení čerpání daru z gran-
tového programu NET4GAS na 
projekt „Adaptace krajiny Šardice 
na klimatické změny“.

• Bere na vědomí kolaudační sou-
hlas MěÚ Kyjov s užíváním stavby 
„Dům seniorů Šardice“.

• Bere na vědomí veřejnou vy-
hlášku MěÚ Kyjov o stanove-
ní přechodné úpravy provo-
zu – opatření obecné povahy při 
provádění stavby „II/422 Svato-
bořice-Mistřín – křiž. s II/380 – 
přípravné práce, posuvné pra-
covní místo“ v termínu od 7. 6. 
do 30. 6. 2020.
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Sledujte dění v obci 
také na Facebooku

Obec Šardice

Rekonstrukce silnice II/422

Ve středu 1. 7. 2020 byly zahájeny sta-
vební práce na silnici II/422 od obce 
Svatobořice-Mistřín, v obci Šardice 
a Hovorany, až po křižovatku se sil-
nicí II/380 v obci Hovorany. Práce 
v rámci této stavby budou provedeny 
v pěti samostatných etapách. V páté 
etapě bude realizována přestavba kři-
žovatky II/380 x II/422. Po dobu této 
etapy bude uzavřen severní paprsek 
křižovatky, zbylé tři paprsky budou 
průjezdné, ale budou střídavě říze-
ny semaforem. Pro pátou etapu bude 
také značena odlehčovací objízdná 
trasa pro vozidla do 3,5t. V ostatních 
čtyřech etapách bude zřízeno vždy 
jedno posuvné pracovní místo délky 
max. 500 m. Kolem pracovního mís-
ta bude umožněn kyvadlový provoz 
jedním jízdním pruhem regulovaný 

světelným signalizačním zařízením 
a usměrňován příslušným dopravním 
značením. Přes opravovaný úsek bu-
dou projíždět pouze vozidla dopravní 
obsluhy a autobusy linkové dopravy. 
Po celou dobu všech etap bude vyzna-
čena obousměrná objízdná trasa.
V termínu 1. 7.–30. 9. 2020 bude 
objízdná trasa směrem do Kyjova 
v souběhu s uzavírkou stavby II/422 
Kyjov – Svatobořice-Mistřín.
Stanovení přechodné úpravy provozu 
je vyvěšeno na úřední desce obecního 
úřadu s vyznačením objízdných tras.

Dle vyhlášky 294/2015, kterou se provádějí prav-
idla provozu na pozemních komunikacích: se 
DOPRAVNÍ OBSLUHOU rozumí vozidla za-
jišťující zásobování nebo lékařské, opravárenské, 
údržbářské, komunální a podobné služby, vozidla 
přepravující osobu těžce zdravotně postiženou, 
vozidla taxislužby a vozidla, jejichž řidiči, provozo-
vatelé nebo přepravované osoby mají v místech za 
značkou bydliště, ubytování, sídlo nebo nemovitost.

NAROZENÍ
Jaroslav Kučera, Adam Šašinka,
Josefína Maradová

JUBILANTI
duben – červen 2020

duben
Jarmila Knoflíčková

květen
Božena Pekárková
Vratislav Fibingr

červen
Ladislav Knoflíček

80 let

85 let
80 let

85 let

SŇATKY
Martin Šnajdr, Šardice
a Tereza Jandová, Šardice

Novomanželům přejeme na 
společné cestě životem hodně lásky, 
štěstí a vzájemného porozumění.

ÚMRTÍ
Lukáš Fronek (nedož.)
Jana Hlavatá (nedož.)
Oldřich Kučera
Josef Brhel

PODĚKOVÁNÍ
Dovolte nám touto cestou poděkovat 
všem, kteří doprovodili našeho syna 
pana Lukáše Fronka na jeho poslední 
cestě.Rovněž děkujeme za projevenou 
soustrast,květinové dary a slova útě-
chy.

Děkují rodiče a bratr

31 let
55 let
78 let
92 let

Ilona Sadílková 
matrikářka

Obec Šardice informuje

Matrika
Po měsících dodržování přísných 
opatření a zákazu shromažďování se 
nám pomalu začíná společenský život 
vracet do normálních kolejí. Prvními 
odvážlivci, kteří se nezalekli a uspořá-
dali setkání, byli občané ročníku 1960, 
kteří v letošním roce oslavili nebo 
oslaví krásných 60 let.
30. května 2020 se sešli v prostorách 
Augustiniánské rezidence spolu se 
svými spolužáky a hosty, aby toto 
významné životní jubileum oslavili. 
Slavnostního přijetí jubilantů se ujala 
paní starostka Blažena Galiová. O hu-
dební doprovod se postaraly členky 

Sboru pro občanské záležitosti, které 
na varhany doprovázel MgA. Marek 
Horáček. I když se obřadu ještě ne-
mohly zúčastnit děti z naší mateřské 
školky, které vždy svým vystoupením 
navodí milou atmosféru, na příjem-
ném, milém a veselém průběhu toho-
to setkání se nic nezměnilo.
Věříme, že společně strávený den, plný 
vzpomínek na prožitá školní léta, se 
všem jubilantům líbil a že si ho oprav-
du užili. Přejeme všem hodně zdraví, 
štěstí a osobní pohody do dalších let 
života a těšíme se na slavnostní setká-
ní za dalších deset let.

Setkání ročníku 1960 a spolužáků
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Dokončení opravy silnice 
Zemkova

Termín dokončení rekonstrukce 
komunikace v ul. Zemkova včetně 
vyklizení staveniště je stanoven na 
23. 7. 2020. Dne 16. 7. 2020 budou za-
hájeny finální úpravy povrchu.
Původně stanovený termín dokončení 
stavby do 30. 6. 2020 byl prodloužen 
mimo jiné z důvodu kaverny a poško-
zené kanalizace u domu č. 352. Dalším 
důvodem pro prodloužení termínu 
jsou vícepráce při výkopu konstrukční 
vrstvy komunikace, z důvodu vrstvy 
štípaných kamenů. Tyto bylo potřeba 
odstranit v celé výšce, a tím vznikla 
vyšší vrstva kufru (pro výkop pláně 
i zhotovení konstrukčních vrstev od-
souhlasených objednatelem a zapsa-
ných ve stavebním deníku). Posled-
ním důvodem je pět prokazatelných 
pracovních dnů s trvalým deštěm.

Publikaci Protrhlo se nebe
i země můžete zakoupit

na Obecním úřadě za 100 Kč.

Plánovaná revitalizace 
veřejného osvětlení obce
– 1. etapa

V letošním roce bude v naší obci re-
konstruováno veřejné osvětlení (VO). 
V první etapě bude provedena revi-
talizace VO o celkovém příkonu 21,9 
kW, napájené ze šesti rozvaděčů RV02 
až RV07. Regulace osvětlení bude pro-
váděna zařízením ASTRO-DIM.
Celkem se jedná o výměnu 279 ks sví-
tidel VO z celkového počtu 467 ks. Zá-
jmovým územím je severní část obce.
Projekt byl podpořen v rámci Státního 
programu na podporu úspor energie 
programu EFEKT. Poskytovatelem 
je Ministerstvo průmyslu a obchodu 
(MPO).

Teplota chromatičnosti se udává ve 
stupních kelvina (K).

Světlo určité barevné teploty má barvu 
tepelného záření vydávané černým tě-
lesem zahřátým na tuto teplotu.

Existují rozdíly v teplotě chromatič-
nosti různých světel:
• 1200–1500 K: světlo svíčky
• 2500–3200 K: běžná žárovka
• 3000–4000 K: východ/západ slunce
• 5000 K: denní světlo, zářivky
• 5500 K: fotografické blesky, výbojky
• 6000–8000 K: oblačno, mlhavo
• 8000–11000 K: modré nebe bez 

slunce (např. na horách, mraky za-
barvují světlo do modra)

Objem uspořené energie je 43,84 
MWh/rok, úspora emisí CO2 je 44,35 
t/rok. Teplota chromatičnosti je stano-
vena dle parametrů MPO menší nebo 
rovno 2700 K.
Celkové výdaje na projekt jsou 3,8 mil. 
Kč, z toho dotace činí 50 %.
 
Teplota chromatičnosti
Barva světla je závislá na spektrálním 
složení světla a v praxi se určuje tep-
lotou chromatičnosti (nebo též barev-
nou teplotou). Pojem chromatičnost 
vypovídá o barevné jakosti světla, po-
jem kolorita zase o barevné jakosti po-
vrchů. Barva předmětů závisí na:
• intenzitě světla vyzařovaného tě-

lesem
• spektrálním složení světla, kterým 

je předmět ozařován
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Rekonstrukce zdravotního 
střediska

Z důvodu neutěšeného stavu WC 
a vnitřních prostor zdravotního stře-
diska byly zahájeny dlouho plánované 
bourací práce. Došlo proto k částečné-
mu uzavření prostor střediska.
Nejdříve byly vybourány WC u ob-
vodního lékaře, vyměněny protihlu-
kové dveře a u dětské lékařky zrekon-
struovány elektrorozvody a položeny 
zcela nové podlahy. Oprava pokra-
čuje rekonstrukcí sociálního zařízení 
u dětské lékařky.
Z důvodu zatékání odpadů do kan-
celáře starostky musela být vyklizena 
i kancelář v přízemí OÚ a nevyhovují-
cí kanalizace byla opravena.

Výsadba medonosných 
stromů

V měsíci květnu vysadili zaměstnan-
ci Technických služeb Šardice v trati 
obce Hrubý kopec a Požární čtvrtě 38 
kusů medonosných stromů, a to 28 ks 
jerlínu japonského a 10 ks ampáku hu-
pejského (evodie). Jde o včelařsky vý-
znamné okrasné stromy, které dodalo 
zahradnictví Křivonoska Žádovice.
Na vrcholu meze u cesty na Požární 
čtvrtě byly vysazeny 4 ks jerlínu a 2 ks 
ampáku a podél cesty kolem Hrubého 
kopce bylo vysazeno 14 stromků jer-
línu a 8 ks ampáku. Všechny stromky 
jsou zabezpečeny mulčovací kůrou 
proti vysychání a drátěným pletivem 
proti okusu lesní zvěří.

Odkanalizování části 
hřbitova

Firma Artesia Ratíškovice s. r. o. do-
končila projekt odvedení srážkových 
vod ze hřbitova obce Šardice.
V rámci projektu byly zhotoveny dva 
stavební objekty:
SO 01 – odvodňovací žlab a úžlabí 
z prefabrikovaných dílců v délce 32 m 
s napojením dešťových vod ze střechy 
márnice.
SO 02 – systém zasakovacích šachet 
zhotovených z prefabrikovaných skru-
ží propojených perforovaným drenáž-
ním potrubím obsypaným materiálem 
s vysokou propustností včetně osazení 
propojovací šachtičky s kovovým po-
zinkovaným košem na hrubé nečis-

toty. Celý tento systém je napojen na 
vyústění dešťových vod ze hřbitova.
Při stavebních pracích došlo k zadláž-
dění zámkovou dlažbou poškozeného 
prostoru před hlavní branou. Stávající 
povrchy na vozovce před hlavní bra-
nou hřbitova budou z důvodu nerov-
ností vybourány a nahrazeny novými.

Touto cestou děkujeme ženám ze Šardic a z Hovoran, které nám darovaly šité roušky v nouzovém stavu způso-
beném virem Covid-19. Tyto roušky nám pomohly překonat nejtěžší období, kdy nebyla zajištěna ochrana úst ze 
strany státu a pečovatelky v terénu navštěvovaly nejohroženější skupinu obyvatel v domácnosti. Roušky sloužily 
pro personál, klienty i pro občany, kteří neměli možnost si roušku zajistit sami nebo pomocí rodiny.
Za celý tým pečovatelek děkujeme, že se v tomto období zvedla solidarita u všech lidí a dokázali si navzájem 
pomáhat.

Vedoucí CHPS Šardice Bc. Helena Špérová

Charitní pečovatelská
služba Šardice
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Dezinfekce do domácností

Obce Mikroregionu (MR) Hovoran-
sko se dohodly na pořízení a dovozu 
dezinfekce pro všechny obce MR.
Pro naši obec bylo nakoupeno 1000 li-
trů dezinfekce Anti–Covid, která byla 

rozvážena pracovníky Technických 
služeb Šardice do jednotlivých domů, 
vždy jeden litr na domácnost.
Dezinfekce Anti–Covid hubí plísně, 
bakterie a viry včetně koronaviru. Vý-
robcem, na základě doporučení recep-
tury Světové zdravotnické organizace, 

je firma ČEPRO. Jedná se účinnou 
dezinfekci rukou, kterou je ale možné 
použít i na povrchy.

Zbylá část dezinfekce byla použita pro 
příspěvkové organizace obce a k dez-
infekci obecních budov.

Příchod patronů Moravy sv. Cyri-
la a Metoděje k nám na Moravu byla 
událost obrovského kulturního a du-
chovního významu nejen pro naši 
zem, ale pro značnou část Evropy. Na 
počest této události byla na naší radni-
ci vyvěšena moravská vlajka. Morav-
ská vlajka je v současnosti také vnímá-
na jako symbol sounáležitosti občanů 
k území Moravy, jejího duchovního 
a společenského života.

Historie moravské vlajky
Dnešní hojně rozšířená podoba mo-
ravské vlajky vychází ze zemských 
barev, zlaté a červené, kterých se od 
počátku 19. století používalo k výz-
době, později začaly být vyvěšovány 
i jako prapory. Oficiálního stvrzení 
se dočkaly v roce 1848, kdy poslanci 
Moravského zemského sněmu schvá-
lili 5. článek nové moravské ústavy, 
ve kterém se definuje zemský znak 
a zemské barvy: „Země moravská po-
drží dosavadní svůj erb zemský, totiž 
orlici vpravo hledící, v poli modrém 
a červenozlatě kostkovanou. Zemské 
barvy jsou zlatá a červená.“ Od stano-
vených zemských barev byla následně 
odvozena moravská vlajka, kterou tvo-
ří dva vodorovné pruhy. Horní pruh je 

žlutý, spodní je červený. V druhé po-
lovině 19. století a počátkem 20. sto-
letí, v době vzestupu nacionalismu, to 
byla právě moravská vlajka, která sjed-
nocovala obyvatelstvo naší země bez 
ohledu na národnost. Ačkoliv události 
dvacátého století nebyly pro její uží-
vání příliš příznivé, najdeme o ní do-
klady za první republiky, po roce 1945 
i kolem roku 1968.

Nový impuls k rozšíření přišel po 
uvolnění poměrů po roce 1989. Tra-
diční žlutočervené moravské vlajky 
začaly být opatřovány zemským zna-
kem – šachovanou orlicí v modrém 

poli, a to z důvodu odlišení od jiných 
podobných vlajek. Tato varianta si 
pro svoji srozumitelnost i estetickou 
úroveň získala velmi rychle oblibu po 
celé Moravě a stala se základní a všeo-
becně uznávanou podobou moravské 
vlajky současnosti.

Další použití moravské vlajky
Kromě tohoto nejvýznamnějšího svát-
ku bývá moravská vlajka vyvěšována 
i v další dny spjaté s moravskou histo-
rií. 28. března si připomínáme výročí 
narození světoznámého moravské-
ho učence Jana Ámose Komenského, 
15. září význačného moravského po-
litika a diplomata, ochránce morav-
ských zemských práv a svobod, Karla 
staršího ze Žerotína. Zvolení morav-
ského markraběte Jošta Lucemburské-
ho, zvaného též Moravský, římským 

Zemské barvy a znak Moravy, 1900

Současná podoba moravské vlajky

Moravská vlajka na počest příchodu
Cyrila a Metoděje
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Akce naší mateřské školy

Ing. Miroslav Fišman, místostarosta obce

Loučíme se s předškoláky

Lenka Zoubková, učitelka MŠ

Milí čtenáři Šardického zpravodaje, 
blíží se konec školního roku. Nastal 
čas, kdy vám pravidelně představuji 
naše nejstarší děti předškoláky, bu-
doucí prvňáčky. Jelikož nám epidemie 
koronaviru přerušila na delší dobu 
školní docházku, přišli jsme tímto 
o všechny plánované akce, oslavy svát-
ků a výlety, které ve druhé polovině 
školního roku uskutečňujeme. Když 
jsem tedy přemýšlela, o čem vlastně 
můj příspěvek do zpravodaje bude, 
napadlo mě, že vám sdělím o našich 
předškolácích něco více, než pouhá 
jména, která obvykle uvádím. Jaké 
vlastně byly osobnosti, co ve školce 
dělaly nejraději, na co se těší do školy.

Do první třídy letos nastoupí 22 dětí. 
Vznikne spojením dětí ze třídy Rybi-
ček, s kterými pracovaly paní učitel-
ky Lenka Hučková, Petra Bravencová 
a třídní asistentka Taťána Vykydalová, 
a ze třídy Veverek, kde se dětem věno-
valy paní učitelky Lenka Zoubková, 
Hana Vachůtová a třídní asistentka 
Radka Válková.
A nyní vám nastávající prvňáčky 
představím blíže tak, jak jsme je v ma-
teřské škole poznali:

1. BÁBÍK Maxmilián
Maxík byl náš třídní džentlmen. Pro 
svou klidnou povahu a velký smysl 
pro spravedlnost byl u dětí velmi ob-
líbený. Ráda si s ním hrála skupina 
holčiček, která na něj nedala dopustit. 
Uměl organizovat pěkné hry nejen pro 

děvčata, ale i pro chlapce, se kterými 
zase rád stavěl hezké výrobky ze sta-
vebnic. Měl rád povídání o přírodě, 
zejména o dravých ptácích, které uměl 
krásně nakreslit. Do školy se těší hlav-
ně na učení.

2. BELKOVÁ Nika
Nička byla velmi hodná skromná dí-
venka. Ráda a hezky tvořila v dílničce 
rozmanité výrobky, velmi pěkně kres-
lila. Se zájmem plnila zadané úkoly, 
k probíraným tématům vyhledávala 
informace v knihách či kreslila obráz-
ky. Také ráda hrála divadla nebo si po-
vídala s p. učitelkami. Do školy se těší 
na učení.

3. BRÁZDA Alexandr
Saša patřil do skupiny chlapců, kteří 

králem připadá na první říjen, 28. říj-
na si připomínáme si nejen vznik Čes-
koslovenské republiky, ale také svato-
řečení velkomoravského panovníka 
Rostislava. Další vhodnou příležitostí 
jsou výročí a události spjatá s obcí 
(např. obecní slavnosti, hody), či ně-
kterým z významných rodáků.

Další informace
Historie moravských barev a symbolů:
http://zamoravu.eu/mno-k-morave/moravske-barvy-a-symboly/
Kontakty na prodejce vlajky: http://www.moravskypatriot.eu/morava-eu/es-
hop/1-1-Vlajky/1-2-Moravske-vlajky
Občanská iniciativa „Za vyvěšování moravské vlajky“:
http://zamoravu.eu/vyvesime/
Významné moravské dny:
http://zamoravu.eu/dokumenty/vyznamne-moravske-dny-a-svatky.pdf
Zpracovala Moravská národní obec, z. s.: http://zamoravu.eu/

Odpady za rok 2019Odpady za rok 2019

Odpady za rok 2019

Biologicky rozložitelný odpad

Nebezpečný odpad 0

Objemný odpad 0

Směsný komunální odpad

Stavební odpad 0

Celkem

Celkové náklady na provoz sběrného dvora

Ing. Miroslav Fišman, místostarosta obce

Občané
(Kč)

Sběrný
dvůr (Kč)

Celkem rok
2019 (Kč)

Celkem rok
2018 (Kč)

108 715 31 258 139 973 149 803

39 255 39 255 33 220

246 583 246 583 197 426

712 032 4 240 716 272 677 823

37 813 37 813 4 175

820 747 359 149 1 179 896 1 062 447

424 976 688 104

snížení o 7 %

zvýšení o 18 %

zvýšení o 25 %

zvýšení o 6 %

zvýšení o 806 %

zvýšení o 11 %

snížení o 38 %

Porovnání s
rokem 2018 (%)
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konstruovali z různých stavebnic. Byl 
nápaditý při stavění modelů z Polikar-
povy stavebnice (velké dřevěné bed-
ny). Stavěl z nich lodě, letadla, tanky 
apod. Na těchto prostorových stav-
bách pak vymýšlel rozličné hry pro 
ostatní děti. Rád cvičil, na zahradě si 
nejraději hrál na honěnou nebo jezdil 
na motorce. Do školy se těší na kama-
rády a tělocvik.

4. BRÁZDOVÁ Veronika
Verunka měla kamarádskou povahu, 
pro níž byla v kolektivu dětí velmi 
oblíbená. Také ona si ve školce ráda 
kreslila, pracovala v dílničce, převlé-
kala se za princezny. Kromě těchto 
činností měla v oblibě zpívání u klaví-
ru. Verunka měla ráda pohyb, proto si 
jako koníček vybrala aerobic, kterému 
se jednou týdně věnuje v zájmovém 
kroužku v Kyjově. Do školy se těší na 
přestávky a tělocvik.

5. BŘINKOVÁ Veronika
I Verunka byla tichá hodná holčička, 
oblíbená ve skupině děvčátek. Ráda 
a hezky kreslila, tvořila v dílničce. Při 
práci byla velmi pečlivá. Se svými ka-
marádkami s oblibou sedávala v ku-
chyňce, kde v jejich debatním kroužku 
probíraly své holčičí starosti. Jistě z ní 
jednou bude modelka či módní návr-
hářka, protože se téměř každé ráno ve 
školce objevila v novém krásném mo-
delu, na který byla patřičně hrdá. Do 
školy se těší na čtení a nové kamarády.

6. BUŠTÍKOVÁ Tereza
Terezka oplývala velkým tempera-
mentem. Byla jí plná třída, ale v dob-
rém smyslu slova. Byla hodná, vstříc-
ná, pomáhala kamarádům. Milovala 
plyšáky, ráda se strojila, hrála s dětmi 
divadla a vymýšlela pro ně hry. Mezi 
její oblíbené činnosti patřilo výtvarné 
tvoření a tělocvik. Říkala jsem o ní, 
že je jako hadí žena. Měla neskutečně 
ohebné a pružné tělo, až jsem se někdy 
bála, že se přelomí. Do školy se těší na 
výtvarku a tělocvik.

7. CARUANA Sofia
Sofinka se za námi přistěhovala z Itálie. 
Byla příjemná a veselá holčička, mezi 
dětmi velmi oblíbená. Také Sofinka 
si potrpěla na střídání modelů. Bylo 
úsměvné každé ráno sledovat naše 

malé manekýnky, jak si před sebou 
natřásají nadýchané TUTU sukýn-
ky a velmi vážně diskutují o svých 
modelech. Sofinka se ráda účastnila 
námětových her, pěkně kreslila, mi-
lovala pobyt na zahradě, kde mohla 
uplatnit svou živost. Nejnápadnější 
byly na Sofince její nádherné dlouhé 
vlasy, které jí brzy budou jistě sahat až 
na zem! Do školy se těší na nové ka-
marády.

8. DANĚK Martin
Martínek je urostlý chlapák, jehož 
hlavním rysem je velká výřečnost – 
prostě rád mluví. Až bude jednou do-
spělý a bude z něj třeba táta od rodiny, 
určitě uplatní svou zručnost při práci 
se dřevem. Rád pracoval u ponku, 
kde vyráběl dřevěné domečky, krmít-
ka pro ptáčky, lodičky apod. Měl rád 
pobyt na zahradě, kde mohl vyběhat 
svůj temperament. Do školy se těší na 
všechno.

9. DLOUHÝ Dominik
Dominiček byl hodný klidný klučina. 
Děti ho měly rády pro jeho dobráckou 
povahu. Skládání z lega či magnetické 
stavebnice patřilo mezi jeho každo-
denní oblíbené činnosti. Jeho výrob-
ky byly velmi pěkné a nápadité. Také 
rád řešil labyrinty, plnil zadané úkoly 
nebo si prohlížel knihy. Dominiček 
miloval moderní hudbu a tance, tak-
že z něj možná vyroste tanečník. Do 
školy se těší na kamarády, učení a na 
přestávky.

10. GAJDOŠÍK Mikuláš
O Mikuláškovi musím také napsat, že 
byl velmi hodný a kamarádský chla-
pec. Mezi jeho oblíbené hračky patřila 
autíčka, plyšáci, vojáčci. Rád a hez-
ky stavěl modely z lega, např. města, 
letiště, domy, rád hrál námětové hry 
s Polikarpovou stavebnicí. Bavilo ho 
plnit vzdělávací úkoly. Mikulášek má 
rád pohyb, hlavně s míčem, proto se 
věnuje fotbalu. Držím mu palce, aby 
z něj vyrostl slavný fotbalista. Do ško-
ly se těší na výtvarku, tělocvik a na 
přestávky.

11. HORÁK Bruno
Bruno k nám do školky se svým brat-
rem, dvojčetem Kájou, nechodil dlou-
ho, přesto se rychle začlenil do kolek-

tivu dětí, ve kterém byl oblíbený. Už 
brzy bylo vidět, že má Bruník výtvarné 
nadání. Krásně kreslil, v dílničce vyrá-
běl nápadité výrobky. Líbilo se mu i na 
zahradě, kde se proháněl na čtyřkolce. 
Jeho oblíbenou kamarádkou byla paní 
učitelka Lenka Hučková. Do školy se 
těší na učení, přestávky a na hřiště.

12. HORÁK Karel
Kája, bráška Bruna, si ve školce hrál 
nejraději s legem. Byl velmi zvídavý, 
rád poznával a učil se nové věci do ta-
kové míry, že se paní učitelky mnoho-
krát až zapotily, aby mu mohly podat 
správné informace. Nejen že pozorně 
naslouchal povídání o různých téma-
tech, také kladl důležité otázky, na kte-
ré očekával odpovědi. Rád tvořil v díl-
ničce a jeho největší kamarádkou byla 
paní učitelka Petra Bravencová. Do 
školy se těší na to, až bude umět číst.

13. KNOFLÍČKOVÁ Eliška
Eliška byla tichá skromná dívenka, 
velmi hodná, vstřícná, ráda pomáha-
la kamarádům. Většinu času ve školce 
trávila kreslením a tvořením nápadi-
tých výrobků z různých materiálů. Při 
práci byla velmi pečlivá. Eliška patřila 
mezi naše malé sportovce. Její pohy-
bové schopnosti i jí přivedly ke cvičení 
aerobiku, ve kterém je velmi úspěšná. 
Do školy se těší na angličtinu.

14. KUČEROVÁ Sofie
Sofinka patřila do skupiny klidných, 
nenápadných dětí. Zabývala se přede-
vším výtvarnými činnostmi, ve kterých 
byla velmi velmi zručná a šikovná. 
Vždy dokázala překvapit svou vyna-
lézavostí a fantazií. Přesto, že byla ve 
třídě klidná a tichá, na zahradě pak její 
plachost zmizela a Sofinka si dokázala 
pobyt venku hezky užít. Nejraději měla 
kolotoč, na kterém vozila ostatní děti. 
Do školy se těší na učení a na psaní.

15. MATULOVÁ Ella
Nejmilejší kamarádkou Ellinky byla Ni-
kolka. Spolu si kreslily, tvořily v dílnič-
ce, hrály námětové hry. Ellinka ráda pl-
nila vzdělávací úkoly, které paní učitelky 
připravovaly. Zálibu měla i ve stolních 
hrách, nejraději hrála Člověče, nezlob 
se, či skládala puzzle. Ráda se pomazlila 
s plyšáky nebo si prohlížela knížky. Do 
školy se těší na psaní a počítání.



12

16. NĚNIČKA David
Davídek měl ve školce také brášku, 
dvojče Martínka. Ve školce se mu moc 
líbilo. Byl kamarádský, děti ho proto 
měly rády. Davídek měl v oblibě práci 
na IT (velká nástěnná tabule podobná 
počítači) a práci na počítači, kde hra-
vě plnil nabídku úkolů. Také rád zpí-
val a hrál na rytmické nástroje. Mezi 
jeho oblíbené stavebnice patřilo lego 
a magnetická skládanka. Do školy se 
těší na počítač.

17. NĚNIČKA Martin
Martínek byl hodný veselý chlapec, 
měl rád děti a ony jeho. I když se pro-
jevoval klidně, měl velmi rád pohyb. 
Těšíval se na cvičení v tělocvičně a cvi-
čil vždy s úsměvem na tváři. Ve třídě si 
hrál s kamarády hlavně s legem nebo 
s Polikarpovou stavebnicí. Pozorně 
naslouchal povídání dětí a paní učite-
lek a těšilo ho sdělování svých zážitků 
z domova nebo výletů. Do školy se 
těší na kamarády ze školky a že bude 
dostávat samé jedničky. Taky na pře-
stávky.

18. SLÁDEK Andrej
Andrejek patřil do skupiny chlapců 
konstruktérů. Postupem času ho stavě-
ní ze stavebnic zcela pohltilo. Andrejka 
oslovil příběh o ztroskotání Titaniku, 
a to natolik, že tuto loď dokázal posta-
vit ze všech možných stavebnic, které 
ve školce máme. Nejraději stavěl Tita-
nik z lega. Modely byly každým novým 
pokusem dokonalejší a větší. Také mu 

učaroval kombajn, takže nám často 
„jako“ sekal sekačkou koberec (obilí). 
Tak nevím, bude z něj konstruktér lodí 
nebo kombajnista? Do školy se těší na 
přestávku a jinak neví.

19. SVOBODOVÁ Beata
Také Beatka byla milá hodná a veselá 
holčička. Když bylo třeba, pomáhala 
kamarádům. Ráda plnila vzdělávací 
úkoly, zpívala, cvičila, ale především 
byla velmi výtvarně nadaná. Téměř 
každý den si odnášela ze školky ně-
jaký výrobek. I Beatka je malá spor-
tovkyně, věnuje se plavání. Někdy se 
jí ale na trénink moc nechtělo, mají 
prý přísného trenéra. Beatka má ráda 
i hudbu, proto si vybrala hru na flétnu. 
Do školy se těší na psaní a angličtinu.

20. ŠURÝNOVÁ Natálie
Klidná obětavá holčička, která ráda 
pomáhala ostatním. Natálka k sobě 
svou kamarádskou povahou přitaho-
vala ostatní děti, nedělalo jí potíže hrát 
si s každým ve třídě. Byla všestranně 
nadaná, ráda kreslila, hrála si v ku-
chyňce. Milovala zvířátka. Natálka nás 
často vodila k sobě domů, podívat se 
na její malou zoo. Do školy se těší na 
svou sestřičku a na přestávky.

21. ŠVÁB Roman
Románek měl rád děti, se svou skupi-
nou kamarádů tvořil z Lega či jiných 
stavebnic, pracoval v dílničce, kreslil. 
Tyto činnosti ho zcela zaměstnávaly, 
hodně se jim věnoval. Vždy se těšil 

na zahradu, kde si dokázal s kamará-
dy vymyslet zajímavé hry a činnosti. 
Z Románka možná vyroste profesio-
nální cestovatel. Jezdí totiž strašně rád 
na výlety. Do školy se těší na všecko.

22. TRAMITA Daniel
O Danečkovi musím napsat, že kro-
mě jiných činností měl jednu zejména 
oblíbenou. Danečka totiž zajímalo, jak 
funguje potrubí všeho druhu, hlavně 
to plynové. Stále zkoumal potrubní 
systémy, dokázal o nich barvitě poví-
dat a vysvětlovat, jak to vlastně fungu-
je. A nejen to, Daneček potrubí také 
stavěl ze všech možných stavebnic. Do 
školy se těší na učení.

O našich milých předškolácích bych 
mohla psát ještě dlouho, ale to hlavní 
a podstatné už nyní víte. I přes nepříz-
nivou situaci zaviněnou epidemií děti 
nepřišly o slavnostní pasování na ško-
láky, které bývá součástí oslavy Dne 
dětí. Tato se letos neuskutečnila, děti 
však byly pasovány pouze za účasti 
svých rodičů ve středu 27. 5. na zahra-
dě MŠ, kde jim byly předány pamětní 
listy, knihy a šerpa.Nezbývá mi nic ji-
ného, než jim za všechny paní učitelky 
a tety provozní popřát úspěšný první 
rok v ZŠ a samozřejmě samé jedničky!

Milé děti, vykročte do školy tou správ-
nou nohou a přijďte se za námi někdy 
do školky podívat.

Tak ahoj a mějte se moooc hezky!
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Naše škola v době koronaviru

Modernizace odborných učeben

Mgr. Jitka Brhlová, ředitelka školy

Posledních několik měsíců nebylo 
snadných pro naši společnost, naši 
zemi, ani pro nás všechny. Ze dne na 
den byly uzavřeny všechny základní 
školy v republice. Jednalo se o mimo-
řádnou a dosud nepoznanou událost. 
Nikdo z nás nevěděl, jak dlouho bude 
tato situace trvat. Pro žáky, pedagogy 
i rodiče to byl obrovský zásah do všed-
ních zvyklostí.
Pedagogové se museli okamžitě při-
způsobit nové, distanční formě výuky. 
Z lidí, co rádi pracují s dětmi, se stali 
počítačoví experti, kteří mnohdy trá-
vili nad úkoly mnoho hodin. Přestala 
existovat pracovní doba, chyběl oby-
čejný kontakt s dětmi, které máme 
rádi.
Žáci si s novým způsobem vzdělávání 
poradili mnohdy lépe než my dospě-
lí. Tolik zatracované mobily a počíta-
če se z větší části staly základem ko-

Předmětem projektu je modernizace odborných učeben Základní školy Šardice. Projekt je navázán na klíčové kompeten-
ce přírodních věd, komunikace v cizích jazycích a práce s digitálními technologiemi. V rámci projektu dojde k drobným 
stavebním úpravám, pořízení vybavení učebny a pořízení didaktických pomůcek. Díky projektu dojde k podstatnému 
zkvalitnění výuky. Projekt řeší i zajištění bezbariérovosti objektu ZŠ.
Projekt Modernizace odborných učeben je spolufinancován Evropskou unií.
Registrační číslo projektu: CZ.06. 4. 59/0.0/0.0/16_075/0011153
Termín realizace projektu: 2019–2020

munikace s vyučujícími i spolužáky. 
Mnozí poznali okolí Šardic jako nikdy 
před tím.
Rodičům přibylo velmi mnoho práce 
s učením svých dětí. Při svém zaměst-
nání museli zvládat i ty činnosti, na 
které nebyli vůbec připraveni. A to vše 
v celorepublikovém stresu a nejistotě.

Chtěla bych vám všem velmi poděko-
vat za to, jak jsme to my učitelé, žáci 
i vy, rodiče, zvládli. Moc si toho vá-
žím!
To, že se v budově školy neučilo, ale 
neznamená, že se tu nic nedělo. Prá-
vě naopak. Využili jsme tento čas na 
budování interiéru školy. Proběhly 
malířské a natěračské práce. Velkou 
radost máme z vybudování fyzikální 
a chemické učebny za několik milio-
nů, kterou díky grantu IROP ve spo-
lupráci se zřizovatelem budou využí-
vat od příštího školního roku nejen 
naši žáci, ale mohou přijít na výuku 
i žáci z okolních škol. Součástí pro-
jektu bylo i umožnění bezbariérového 

pohybu po škole. V naší škole máme 
nyní nové, bezbariérové toalety a po-
jízdnou plošinu pro vozíčkáře. Bude 
dobře, když nebude potřeba, ale patří 
to k nabídce naší školy.

V září vás všechny zveme na prohlíd-
ku školní budovy, chodeb a tříd a těší-
me se na běžný provoz, kdy se z oken 
školy budou opět ozývat dětské hlasy.

Základní škola T. G. Masaryka

MODERNIZACE ODBORNÝCH UČEBEN 

 

Předmětem projektu je modernizace odborných učeben Základní školy Šardice. Projekt je navázán na 
klíčové kompetence přírodních věd, komunikace v cizích jazycích a práce s digitálními technologiemi. 
V rámci projektu dojde k drobným stavebním úpravám, pořízení vybavení učebny a pořízení 
didaktických pomůcek. Díky projektu dojde k podstatnému zkvalitnění výuky. Projekt řeší i zajištění 
bezbariérovosti objektu ZŠ.   

Projekt Modernizace odborných učeben je spolufinancován Evropskou unií. 

Registrační číslo projektu: CZ.06.4.59/0.0/0.0/16_075/0011153 

Termín realizace projektu: 2019–2020 
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Vycházející žáci 2019/2020

Mgr. Blanka Uhljarová

Studijní obory

1. Jonáš Belko – autotronik – Střední škola automobilní, Kyjov
2. Sára Blažková – stavebnictví – Střední průmyslová a umělecká škola, Hodonín

3. Marek Čechál – gymnázium – Klvaňovo gymnázium, Kyjov
4. Nikol Hlavatá – obchodní akademie – Gymnázium a Obchodní akademie, Hodonín

5. Barbora Chludilová – bezpečnostně právní činnost – SOŠ ochrany osob a majetku, Zlín
6. Tereza Janíková – veřejnosprávní činnost – Veřejnosprávní akademie a SŠ, Strážnice

7. Monika Košuličová – obchodní akademie – Gymnázium a Obchodní akademie, Hodonín
8. Dominik Marada – mechanik instalatérských a elektrotechnických zařízení – SOU Havlíčkova, Kyjov
9. Dominik Polínek – mechanik instalatérských a elektrotechnických zařízení – SOU Havlíčkova, Kyjov 

10. Aneta Riedlová – ekonomické lyceum – Gymnázium a Obchodní akademie, Hodonín
11. Adéla Slámová – gymnázium – Klvaňovo gymnázium, Kyjov

12. Kristýna Uhljarová – aplikovaná chemie – SPŠ Vranovská, Brno

Učební obory 

1. Štěpán Cápek – mechanik opravář motorových vozidel – ISŠ automobilní Křižíkova, Brno
2. Tomáš Chromý – malířské a natěračské práce – SOU Havlíčkova, Kyjov

3. Tomáš Jurajda – instalatér – SŠ polytechnická Jílová, Brno 
4. Pavel Karlík – elektromechanik pro stroje a zařízení – SŠ polytechnická, Brno

5. Marek Luska – kuchař/číšník – ISŠ Lipová, Hodonín
6. Dominik Nový – strojní mechanik – SOU Havlíčkova, Kyjov

7. Kamila Prýglová – pečovatelské služby – SOU Havlíčkova, Kyjov 
8. David Hainka – zedník – SOU Havlíčkova, Kyjov 
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Z dění v obci
Slavnostní odhalení památníku u příležitosti
50. výročí tragédie na dole Dukla

Cvičiště pro psy

V sobotu 6. června 2020 se konala 
v areálu bývalého dolu Dukla vzpo-
mínková akce spojená s odhalením 
památníku.
V úterý 9. června 1970 nečekaná prů-
trž mračen rozvodnila místní potok 
a přívaly vody důl zatopily. V podzemí 
bylo v tu dobu 110 horníků, utéct se 
podařilo jen 76 z nich. V dole zemře-
lo 34 horníků ze 13 obcí, z toho šest 
obětí bylo přímo ze Šardic. Zemřeli ale 
také muži například z Milotic, Svato-
bořic-Mistřína, Kyjova, Dubňan, Ho-
donína či z Vracova. Přivolaní záchra-
náři z Ostravy, Slovenska a z Polska 
doufali, že se někteří z nich zachránili 
ve vzduchové kapse, to se bohužel ne-
stalo. První tělo našli 12. června, po-
slední až 15. října.
Pietní setkání bylo zahájeno slavnost-
ními fanfárami žáků ZUŠ Kyjov a hor-
nickou hymnou v podání mužského 
sboru z Dubňan. Konferenciér, pan 
JUDr. Miroslav Vašulka vyzval členy 
hornických spolků a starostku obce 
k odhalení památníku. Šardický farář 
P. Maximilián Vladimír Filo O. Praem 
památníku požehnal. Věnce a květiny 
položili příbuzní tragicky zahynulých 
horníků, zástupci obcí a hornických 
spolků.
Po 50 letech se tak příbuzní zahynu-
lých horníků dočkali důstojného pa-

Přibližně před dvěma lety jsme požá-
dali vedení obce, aby vymezilo ohra-
ničený prostor pro možnost bezpeč-
ného výcviku psů, jelikož v naší obci 
nebylo možné nějaký výcvik nerušeně 
provádět. Obec nám v našem poža-
davku vyšla vstříc a vymezila nám 
prostor na bývalém škvárovém hřišti. 
Tento prostor zatravnili, oplotili a vy-
bavili základními překážkami, jako 
jsou „áčko“, skokovka či kladina, pra-
covníci Technických služeb Šardic.

mátníku přímo v místě tragédie. Ne-
bylo však vůbec jednoduché příbuzné 
kontaktovat, ze zákona totiž není 
možné sdělovat adresy cizím osobám. 
Někteří příbuzní se přestěhovali, ze-
mřeli nebo změnili příjmení. Proto 
jsme museli požádat Ministerstva vni-
tra (MV) o pomoc při zajištění adres 
příbuzných horníků. Tyto adresy nám 
MV ČR poskytlo necelý měsíc před 
konáním pietního aktu. Příbuzní a bý-
valí zaměstnanci dolu byli osloveni 
také prostřednictvím inzerátů v no-
vinách. Celkem se podařilo zajistit 
kontakty skoro na všechny příbuzné 
tragicky zahynulých horníků.
Problémem byl zákaz konání veřej-
ných akcí do určitého počtu osob. Na-
štěstí v době konání pietní akce došlo 
k rozvolňování těchto opatření.
Po básni v podání Ilony Sadílkové 
následovaly projevy starostky obce 
Blaženy Galiové, Ing. Josefa Kouřila 
a senátorky Anny Hubáčkové. Na zá-
věr zazněly hornické písně v podání 
mužského sboru. Po skončení piet-
ní akce pokračovalo setkání v obec-
ní hale U Orla, kde bylo připraveno 
(s ohledem na nařízení vlády) drobné 
občerstvení.
Poděkování patří Ing. Josefu Kouři-
lovi, JUDr. Miroslavu Vašulkovi, paní 
Gajdové, Miroslavu Gregorovičovi, 

Cvičiště se během krátkého času ujalo. 
Zájemců o výcvik v nerušeném pro-
středí přibývá. Dokonce i v rámci vý-
měnných výcvikových aktivit je naše 
cvičiště využíváno psovody z jiných 
obcí, kdy si pes osvojuje různá cizí 
prostředí.
S přibývajícím zájmem se i cvičiště 
dále „rozrůstá“ o další nezbytné vy-
bavení. K základním překážkám vy-
budovaným Technickými službami 
přibyla i buňka k uschování materiálů 

firmě Fides Agro s. r. o. Šardice, firmě 
Bauma Servis s. r. o. Šardice, Hornic-
kému spolku Jihomoravskému revíru 
Dubňany, Hornickému spolku Panon 
Šardice, vinařství Neoklas Šardice, fir-
mě LIKOL s. r. o. Dubňany, s. p. Dia-
mo, Surgeo s. r. o. Hodonín, vinařství 
sv. Barbora Ratíškovice, Technickým 
službám Šardice, kamenictví Smrček 
Kyjov, obci Svatobořice-Mistřín, muž-
skému sboru z Dubňan a všem, kteří 
zajistili památník, jeho převoz, insta-
laci, vyhotovení desky, úpravu okolí 
a vše spojené se zajištěním důstojné 
vzpomínkové akce.
V neděli 7. června 2020 byla za zesnu-
lé horníky sloužena mše svatá v míst-
ním kostele a v úterý 9. června 2020 
byly položeny květiny a věnce k po-
mníku horníků před šardickým obec-
ním úřadem.

pro výcvik psů. Dále pak pět sloupců 
a čtyři prostorné a bezpečné kotce, 
určené k odkládání a odpočinku psů 
během výcviku.
Touto cestou velice děkujeme zaměst-
nancům Technických služeb a vedení 
obce za vybudování cvičiště, za vytvo-
ření překážek a udržování areálu, ať už 
jde o sekání trávy či údržby překážek.
Rovněž musíme poděkovat i panu 
Janu Kašpárkovi, který se i ve svém 
nabitém čase ujal cvičení a přípravy 
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Na naší pitné vodě nám záleží.
Děkuji za to, že jste přišli!

V sobotu 13. 6. 2020 se uskutečnil 
protestní pochod Za vodu pro lidi. 
Pochod se těšil mimořádné přízni po-
časí a především mimořádné přízni 
účastníků. Silně zastoupené průvody 
z Veselí nad Moravou, Moravského 
Písku a Uherského Ostrohu se sešly na 
místě plánované těžby štěrků. Právě 
těžbu štěrků považujeme za velké ri-
ziko ohrožení zdrojů naší pitné vody, 
které jsme také mohli z toho místa 

psů na zkoušky. Psi se pod jeho do-
hledem rozvíjejí a ve zkouškách jsou 
úspěšní. Poradí každému nadšenému 
psovodovi, který požádá o radu. Další 
poděkování patří panu Zdeňkovi Gr-
dinovi, který výrazně přispěl k vyba-
vení cvičiště, (např. napáječky pro psy 
nebo stojan na aporty).

Také bychom rádi poděkovali všem 
návštěvníkům, kteří před opuštěním 
cvičiště uklidí jak po sobě, tak po 
svém psovi. Přiznejme si, že odhozené 
cigarety, pet lahve či rozbité sklo ne-
jsou zrovna estetické a hlavně bezpeč-
né. Také upozorňujeme mládež, že vy-
bavení cvičiště není určené pro hraní, 
nýbrž pro výcvik psů.

Božena Kalivodová,
za všechny spokojené

a vděčné pejskaře

vidět. Sešlo se hodně starostek, staros-
tů, politiků a přišel nás podpořit i pan 
hejtman, který potvrdil, že i Jihomo-
ravský kraj podá žalobu na rozhodnutí 
báňského úřadu. To je pro nás velmi 
dobrá zpráva – žalobu podávají města 
a obce a samostatnou žalobu poda-
jí i Vodovody a kanalizace Hodonín. 
Velmi si vážím především podpory 
vás, občanů, kteří jste přišli ve skuteč-
ně hojném počtu – snad i 2000 lidí.

Děkuji všem, co se zúčastnili, i těm, co 
nás podporují, ale nemohli se zúčast-
nit a poslali své povzbuzení.

Pranostiky

Srpen k zimě hledí a rád vodu cedí.

Ať si kdo chce, co chce, říká, v srpnu ještě do rybníka.

Co červenec neuvaří, srpen nedopeče.

Když dne ubývá, horka přibývá.

Ing. Bc. Anna Hubáčková
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Zajímavosti

Události od roku 1945

Rok 1950
• Do Šardic přicházejí jako pracov-

níci místního Dolu Julius remig-
ranti z Rumunska.

• Postupný návrat některých obča-
nů z pohraničí.

Rok 1960
• Volby – předsedou zvolen Franti-

šek Bravenec.
• Mizí voda ze studní – začíná se 

budovat vodovodní řád.
• MNV zřizuje mateřskou školu 

z ubytovny po hornících naproti 
pošty (bývalá Domovinka).

• V JZD předsedou Vladimír Křiž-
ka, zvolen i poslancem Národního 
shromáždění.

Rok 1970
• V lednu řádí chřipka, nedostatek 

uhlí.
• Začíná se stavět koupaliště.
• Důlní katastrofa na místním Dole 

Dukla – zahynulo 34 horníků.
• Velký výskyt nemoci peronospora 

na vinicích.

Rok 1980
• Špatné počasí negativně ovlivni-

lo úrodu, hlavně zeleniny a vinné 
révy.

• Výročí 35 let od osvobození.

Rok 1990
• V SSSR boj o osamostatnění repu-

blik.
• Demokratické volby – starostou 

obce byl po Leně Duhajské zvolen 
Miroslav Gregorovič,

• Možnost vycestování do všech 
zemí.

• Návštěva prezidenta USA G. 
Bushe v ČSFR 17. listopadu.

• Nedostavuje se očekávaná aktivita 
občanů obce.

Rok 2000
• 55. výročí konce 2. světové války.
• Konal se 13. Všesokolský slet 

v Praze.
• Rok velkého sucha, což ovlivnilo 

i úrodu na polích.
• ME v kopané v Nizozemsku a Bel-

gii.
• 30 let od živelné katastrofy na šar-

dickém Dole Dukla – vzpomínka.
• 80 let činnosti obecní knihovny.
• Zemřel mnohonásobný olympij-

ský vítěz Emil Zátopek.
• Zasedání Měnového fondu v Pra-

ze – bouřlivé protesty odpůrců 
globalizace.

• Blokády českých hranic ze strany 
Rakouska – nesouhlas s jadernou 
elektrárnou Temelín.

• Volby do krajských zastupitelstev 
a doplňkové do Senátu.

• Opatření proti nemoci šílených 
krav.

Rok 2010
• 30 let od založení Mladé muziky 

ze Šardic.
• 10 let od založení Slováckého 

krúžku Šardičan a založení pěvec-
kého sboru Mužáci ze Šardic.

• 40 od důlní katastrofy na místním 
Dole Dukla v Šardicích.

• Konaly se parlamentní a komunál-
ní volby, též do části Senátu, nové 
vedení na OÚ, starostkou zvolena 
Blažena Galiová, místostarostou 
Ing. Oldřich Nedůchal.

• V lednu mnoho sněhu, vyso-
ké mrazy, v květnu časté deště 
a chladno – vše ovlivnilo úrodu 
na polích a vinicích.

• V červnu vedra až 35 °C, časté 
bouřky, někdy i s kroupami, pří-
valové deště (20. a 22. července), 
slušné počasí v podzimní části 
roku.

• Velký výskyt nemocí ve vinicích 
vinou výkyvů počasí – velmi špat-
ná úroda hroznů.

• FK Šardice a. s. podruhé za se-
bou vyhrávají divizní součet, ale 
do dalšího fotbalového ročníku 
jsou přihlášeni pouze do III. třídy 
okresních soutěží.

Ing. Oldřich Nedůchal, kronikář obce

Ohlédnutí za roky končícími nulou

Z historie

Povodeň v roce 1970

Letos už je to 50 let, co Šardice postihlo 
velký neštěstí, při kerým přišlo o život 
34 horníků. Ten den a nekolik dalších 
byl popsaný v tehdejším denním tisku 

a v publikaci „Otevřelo se nebe i země“, 
bylo to aji v televizi, proto chcu jen při-
pomenút, jak sme to prožívali my od po-
toka, kde se to všechno odehrávalo.
Odpoledne teho dne došla bouře jako 
každá iná, jen bylo zvláštní, že bouře 
neodcházela a pořád pršelo. Bouře se 
totiž změnila na průtrž mračen a na-

pršelo při ní podle tehdejšího tisku asi 
180 mm, což je nekolik bouří najed-
nou. Když přestalo pršet, šel sem podí-
vat do humna, jak to tam vypadá. Ve 
vodě plavalo velký množství rostlinných 
zbytků, kerý se zachytávaly o jednot-
livý ploty a dělaly z nich takový hráze, 
je to vidět aji na fotografiích plotu, kerý 

Josef Zajíc



18

nápor vody vydržel, protože byl súběž-
ný s vodú. Chtěl sem plot nadzvednůt 
a zavěsit aby mohla voda volně odtíkat, 
ale taková hráz byla u každého přede-
šlého plotu. Až nejaký plot nápor nevy-
držel, položil se a tím způsobil vlnu, při 
keré se pokládaly všecky ploty jeden za 
druhým. Když sem to uviděl, snažil sem 
se z humna rychle odejít. Pádem naše-
ho plotu voda stúpla do pasu, asi 1 m 
vysoko. Zpátky k mostu to nešlo, tam 
potok úplně běsnil. Proto sem se vydal 
dozadu humna na kopec, ale neměl sem 
se čeho držet, tak to brodění začalo byt 
nebezpečný. Proto sem ustúpil ke staré 
hrušce a vylezl na ni. Na hrušce sem 
byl nekolik hodin, už nepršelo a nebylo 
chladno. Ve vodě plavalo množství věcí, 
od trámů po bojler. Potokem doplava-
la a o súsedúj most se zachytla koňská 
hrabačka, kerú sme po bouři vytáhli na 
břeh.
V té době sme měli v humně tři řady 
stromů. V prvé řadě byly meruňky, kerý 
se pod náporem vody položily. Potom se 
výška vody ustálila a když sem viděl pla-
vat fošňu, tak sem ze stromu slezl, chytl 
fošňu a dostal se s ní na konec humna. 
Ulicú a Šikulovú uličkú sem šel dom. 
U mostu a Křižkovýho humna sem vi-
děl, co voda napáchala, aji přesto že se 
voda u Zapletalovýho rozdělila a část 
tekla po silnici jak řeka. Manželka to 
vyfotografovala a říkala, že po vodě jeli 
kluci na dřevěných vratech jak na voru. 
Aby se voda dostala okýnkem do sklepů, 
chybělo jenom pár centimetrů.
Potom se rozneslo po dědině, že voda 
zatopila Důl Dukla a že sú tam pod 
zemí aji horníci. Šel sem se tam podí-
vat, voda ze silnice už odtekla, ale silnic 
byla tak podmáčená, že se pod koly ná-
klaďáku prohýbala a houpala. Na Po-
žárních čtvrtích u silnice k dolu poblíž 
mostu přes potok byla obrovská díra do 

země a na jejím dně byla vidět vydře-
va a chodba dolu. V tym místě se údolí 
trochu zužuje, takže aji výška vody byla 
vyšší, asi tak kolem dvou metrů, a bylo 
to dobře vidět podle náplavy na mezi. 
Na doly sem nedošel, protože tam byla 
velká panika.
Voda v humně tekla snad celú noc 
a v tym tichu hučela jak řeka. Ráno 
sem se šel podívat do humna, jak to 
tam vypadá. Takovú zkázu sem si ne-
představoval. Je to vidět na přiložených 
fotografiích.
Pro upřesnění celkové situace je třeba 
říct, že většina vody k nám došla ze Sta-
vešska a Strážovska, takže se stalo, že 
když v Hovoranech pršelo míň, tak voda 
v Hovoranským potoku tekla opačně, 
tedy do Hovoran. Toto mně řekli rodi-
če a taky paní Vlasta G., která to taky 
viděla. V další dny sem viděl ženy z dal-
ších obcí, manželky nebo matky horní-
ků, keří byli v podzemí, jak bloumají po 
polích, jakoby doufaly, že se země otevře 
a jejich blízcí se objeví živí. Bohužel se 
to nestalo.
A co bouře natropila jinde… Viděl sem 
zničený domy v okolí potoka v Lovči-
cích a zničený most u Žandova mlýna. 
Provizorní most přes potok postavili na-
rychlo vojáci a slúžil tam, než se postavil 
nový. Kúsek od mostu vedla železniční 
trať Čejč – Ždánice, tam voda nadzved-
la pražce i s kolejnicemi, posunula je 
a trať zkroutila tak, že pražce byly na-
hoře a kolejnice dole. Dál po proudu 
sem viděl, jak voda odnesla z pole sadu 
pěti železných válců, kerý se připojovaly 
za traktor. Válce byly dutý, takže plava-
ly a po nekolika kilometrech se zachytly 
o dřevěný sloup, zaklesly se a zostaly vi-
set ve výšce dvou metrů nekolik týdnů. 
Voda dál poškodila most na silnici Čejč 
–Násedlovice, kerý se taky mosel opra-
vovat. Tenkrát se trať eště opravila, ale 

dnes už je trať věčinú zrušená a sú na 
ní cyklostezky a na nekerý úseky majú 
sdružení velký plány.
Byly povodně aji v minulosti, ale nebyly 
tak velký. Kolem roku 1955 byla povo-
deň, při keré byly zahrady pod vodú, ale 
tenkrát sahala voda tak po kolena. Po 
opadnutí vody byly tenkrát škody jen na 
vegetaci.
V roce 1986 byla taky povodeň se ško-
dama. A v roce 2010 byly tři bouře bě-
hem jedného týdne. Při sobotní napršelo 
46 mm a járek byl plný, že voda začala 
přetíkat. Při nedělní bouři napršelo 35 
mm a při úterní bouři to bylo horší, 
půda byla tak nasáklá, že nepřijímala 
vodu, to napršelo 55 mm. Tenkrát byly 
humna zaplavený až pod kopec, škody 
byly nejen na vegetaci, ale aji byly ná-
nosy drobného kamení. Protože to bylo 
v úterý navečer, tak lidé měli před domy 
pytle s odpadem na středeční odvoz. 
Nekolik takých pytlů s plasty sme meli 
v humně.
V roce 2011 vyšel v novinách článek 
„Stát se bojí sucha“, kde v povodí Trk-
manky, jak se potok menuje, má vznik-
nút přehrada o rozloze 316 hektarů 
a objemu 5,6 milionu m3 vody. Účel 
přehrady je zajistit vodu pro celé povo-
dí. Výstavba by se týkala katastru obcí: 
Terezín, Krumvíř, Karlín, Násedlovice, 
Želetice a Nenkovice. Ale to je otázka 
budoucnosti, i když při dnešních kli-
matických změnách, kdy prší stále míň, 
tak kdo ví? Dnes když sou kolem obce 
postaveny tři suchý poldry, tak povodně 
asi nehrozí. Spíš hrozí sucho a voda by 
se měla raději zadržovat.
Ještě jako malý si pamatuju, že při vel-
kých búřkách rodiče zapalovali svíčku 
„hromničku“, aby hospodářství neu-
trpělo nejakú újmu, hlavně bleskem 
a tym aji požárem. Svíčky se světily na 
Hromnice.
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Lovec autogramů

Mistřínský box
V Mistříně byl začátkem roku 1932 
založen boxing klub Mistřín. Hned 
od prvopočátku patřil Mistřín k baště 
boxu na jižní Moravě. A to i díky ně-
kolika Stavěšákům, kteří začali boxo-
vat za Mistřín. Nejnadanější z nich byl 
František Kopeček (1908–1998). Už 
jako kluk cvičil v místním Sokole. Vá-
šeň pro box u něj vypukla zcela záhy 
a začal boxovat jako samouk. Jeho 
vstup do mistřínského ringu v úno-
ru 1932 byl doslova bombou. Poprvé 
nastoupil v barvách SK Mistřín proti 
Fialkovi z ATK Hodonín, kterého po-
razil K.O. ve druhém kole. V druhém 
zápase pak soupeř, když byl předtím 
odpočítáván. Ve třetím zápase kno-
kautoval soupeře silným úderem. Páté 
utkání již bylo pro Kopečka meziná-
rodní. V Brně se utkal s maďarskou 
těžkou váhou Györfim, který jako je-
diný dokázal vzdorovat evropskému 
ranařovi Ambrozovi. Kopeček Maďara 
porazil na body, a tím se pro něj ote-
vřely mezinárodní mítinky a utkání. 
Ve Vídni pak zvítězil nad mistrem Ra-
kouska Zoignerem a rakouský boxer-
ský deník tehdy v komentáři napsal: 
„Strašlivá rána, div domácího mistra 
nevyrazila z ringu“.
Největším úspěchem mistřínského 
boxera Františka Kopečka byla bron-
zová medaile na mistrovství Evropy 
v Budapešti. V r. 1934 jeho boxerská 
kariéra byla obdivuhodná. Vybojoval 
132 utkání, z toho 125 vítězných a 7x 
odešel poražen na body. Ani jednou 
neprohrál K.O. Kopečkových úspěchů 
si všimli i v zahraničí, a tak za ním 
z Paříže přijel Malinský – promotér 
slavného boxera Franty Nekolného, 
a nabídl mu možnost startu v profe-
sionálním ringu. Doma však nechtěli 
o ničem takovém ani slyšet, a tak Ko-
peček do Paříže nejel, což byla ško-
da. Svou úspěšnou kariéru zakončil 
na začátku 2. světové války. Během 
ní byl aktivním členem partyzánské-
ho oddílu R-3 Alfa, který vedl místní 
rodák Oldřich Novák. Po osvobození 

Josef Čech
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Stavěšic byl Kopeček zraněn na noze 
a dlouhou dobu se léčil. Zůstal však 
svému sportu věrný a svými radami 
pomáhal v oddíle rohování TJ Sokol 
Mistřín.
O rozvoj mistřínského boxingu se též 
zasloužil Cyril Vavřík (1910–1943), 
perfektní boxer. Hrdina umučený 
v koncentračním táboře. Na jeho hro-
bě čteme slova: „Pro vlast žil, pro vlast 
zemřel“.
V Mistříně se před válkou boxovalo 
u Šťastných a po válce u Matějíčků. 
Boxovalo se osm kategorií. Mistřín žil 
plně boxem. Na zápas chodilo až 500 
diváků (samozřejmě i mnoho Šardi-
čáků), kteří přáli jen domácímu borci. 
V Mistříně se několikrát boxovala 1. 
i 2. liga. Několikrát Mistřín z finanč-
ních důvodů odstoupil. Tenkrát na 
vesnici nebyli žádní sponzoři, jak to 
bylo ve městech, ale vždy nastoupila 
plejáda mladých odhodlaných borců 
a tu 1. ligu několikrát vybojovali.
Začnu z r. 1932: Kopeček, Zemánek, 
Vrbík, Vavřík, Valkovič, Svozil, Šťasný, 
Ingr. Rok 1937: C. Vavřík, F. Sedláček, 
Fr. Kopeček, J. Brunclík, V. Vašek, J. 
Harca, R. Svozil, F. Ingr, Hulák. Rok 
1940: J Ivičič, Kryštof, Garšic, R. Svo-
zil, J. Valkovič, F. Sedláček, B. Kyněra. 
Po Válce v dresu Mistřína zářil Miloš 
Stehlík, čtyřnásobný mistr republiky 
a mnohonásobný reprezentant ČSR. 
Pak to byl Jan Malatínský, Lad. Vlach 
a Fantin Sklenár. 50. léta: trenér Jan 

Valkovič, boxeři M. Šopor, M. Stehlík, 
Prčík, Švidroň, Gašparik, Kyněra, Ko-
hút, J. Vakovič, Kruml, Duhajský, L. 
Urubek, Rauš, Petřík, Čaňa, Doležal, 
Garšic, Procházka, bratři Valkovičo-
vé Jan a Jaroslav, V. Varmuža, Gandy, 
Marada a velká hvězda Josef Chova-
nec, účastník OH 1956.
Box se v Mistříně opět zvedl v r. 1962, 
kdy Mistřín zase vybojoval 1. ligu, 
o kterou se postarali borci: V. Var-
muža, Doležal, M. Šopor, Janík, Ko-
nečný, Švidroň, Prčík, Fialka, Hodina, 
Fr. Hrnčíř, Vl. Hrnčíř. Rok 1968: R. 
Ondrejka, J. Fiala, S. Fibinger, Železný, 
Sekanina, Kasan, Lisoněk, J. Valko-
vič, M. Valkovič, L. Urubek, P. Vrbík, 
Goldšmíd, P. Špaček. Rok 1975: Ho-
rák, Šopor, Bednařík, Ingr, Pluháček, 
Kuba, Mihulka, Bravenec, Micka. V té 
době byl hvězdou Tibor Šopor trojná-
sobný mistr ČSSR, dvojnásobný mistr 
Slovenska a dvojnásobný mistr ČR.
Další hvězdou 70. let mistřínského 
boxu byl mistřínský rodák Josef Ho-
rák, nyní občan Šardic (přezdívka 
Meli). Jeho úspěchy juniorské mist-
rovství ČSSR v Kladně 1974 – 1. mís-
to. Mistrovství ČSSR muži K. Vary 
1975 – 2. místo a řada medailí z růz-
ných turnajů. Dnes je úspěšný trenér 
v Mistříně.
Za Mistřín boxovali i Šardičáci. Nej-
známější z nich je Václav Varmuža 
(SK Mistřín + Baťa Zlín + Zbrojovka 
Brno), Boh. Varmuža 1917 (Baťa Zlín) 

bývalý př. MNV, Jan Duhajský 1921 
(SK Mistřín) byl u vojska, Petr Duhaj-
ský 1921 (SK Mistřín), Josef Silák 
(Dukla Vyškov+Vítkovice), Josef Ivi-
čič (SK Mistřín), Fr. Ivičič (Baťa Zlín), 
Alex Finiger (SK Mistřín) box. pře-
zdívka Šany, Zd. Hlavatý (Chomutov) 
dor. liga+2. liga muži, Josef Duhajský 
(SK Mistřín) pár zápasů, Ant. Vlčko 
(SK Mistřín) pár zápasů, Josef Krša 
(hor. uč. Dubňany).
Závěrem bych chtěl poděkovat za rady 
panu J. Adamcovi a panu P. Špačkovi. 
A na úplný závěr perlička. Když v r. 
1971 neporazitelná Dukla Olomouc 
zvítězila v ligovém utkání nad Soko-
lem Mistřín 20:0, boxovalo se v nedě-
li od 10:00 hodin. Po zápase se borci 
Dukly jeli pobavit na vyhlášenou dis-
kotéku do sálu u Zálešáků v Šardicích. 
Po chvíli se borci Olomouce začali 
roztahovat, což se nelíbilo Šardičá-
kům, a došlo na pěstní souboje, kde 
měli navrch Šardičáci. Zmatení borci 
mistrovského týmu se šrámy naskako-
vali do svého jedoucího autobusu. Po-
slední naskočil až u kapličky. V pon-
dělí psali noviny o jednoznačné výhře 
Dukly Oloumoc v Mistříně a o kruté 
prohře v Šardicích.

Přikládám 3 fota, Františka Kopečka, 
Sašu Figingera a Josefa Horáka.

Příště bych vzpomněl setkání v r. 1994 
v Košicích s fotbalovou legendou Pelém.

Pozvánky

Otevřeno červen – září
Sobota 13:00 – 17:00,
neděle + svátky 10:00 – 17:00.

Úterý až pátek je možno objednat 
prohlídku na tel. čísle:
518 624 525, 734 203 090.

Unikátní trvalá expozice měřidel
a vah, lidová jizba a kroj, výstava
k 50. výročí tragédie na dole Dukla. 
Obřadní, koncertní a přednáškový 
sál, výstavní prostory. 

Augustiniánská rezidence Šardice
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                          Klub maminek a klub seniorů Šardice pořádá   

                          

                                     

      Burza se bude se konat v obecní hale U ORLA v ŠARDICÍCH. 
Můžete prodat a rovnou i nakoupit boty, červenice, pávky, nohavice, 
spodnice a jiné součásti kroje (bereme i kroje z jiných okresů)

    
Příjem zboží:      pátek    11.9.2020       18:00 – 19:00    
Prodej zboží:     sobota   12.9.2020        8:00 – 17:00    
Výdej  zboží:     sobota   12.9.2020       17:00 - 17:30    

Pokud máte doma kroje, můžete je prodat na naší burze. Burza krojů je spojená s burzou oblečení pro děti i dospělé. Proto 
prosíme dodržet uvedený čas pro příjem krojů. Během příjmu dětského oblečení nebude možnost kroje nosit ani 
nakupovat. Každý kus kroje bude řádně označen evidenčním, pořadovým číslem a cenou. Je možné si u kroje celou dobu
stát a prodávat dohodou. Pokud si budete psát o číslo na prodej kroje, hlaste to prosím předem. Poplatek za prodej bude 
stanoven dohodou. Více informací získáte na Facebooku „Burza Šardice“  nebo na e-mailu burzasardice@seznam.cz, popř. 
tel. 732585262. Za každou výpomoc při burze budeme rádi.

                                             BURZA  
        dětského a dospělého oblečení  

                     podzim – zima     

Bude se konat v obecní hale U ORLA v ŠARDICÍCH
Můžete prodat a zároveň nakoupit dětské oblečení, obuv, hračky, kočárky, aj.
    

Příjem zboží:    pátek     11.9.2020       14:00 – 17:30     

Prodej zboží:     sobota    12.9.2020        8:00 – 17:00    

Prodej zboží:     neděle    13.9.2020        9:00 – 13:00    

Výdej zboží:      neděle    13.9.2020      17:00  - 18:30    

                    
Věci do BURZY se berou čisté, bez fleků a bez dírek!!!

Všechny věci označte evidenčním číslem, pořadovým číslem a cenou. O pořadové číslo a formuláře si 
napište na e-mail burzasardice@seznam.cz a nebo na Facebook Burza Šardice, popř. na tel. č. 
732585262.
Kdo by měl zájem při burze vypomáhat, může se také přihlásit, budeme rádi. J

Opatření spojená s onemocněním Covid-19 zasáhla také nás. Doufáme však, že se situace uklidní a pod-
zimní burza proběhne bez problému. Těšíme se na setkání!

Tradiční jarní burza bohužel musela být zrušena.
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Plán kulturních akcí v obci 2020

ČERVENEC
18. 7.

Šachťák – areál Za Starou školou (Hornický spolek Panon)
25. 7.

Letní noc – areál Za Starou školou (SDH Šardice)

SRPEN
1. 8.

Šardické sklepy dokořán (Mendelův vinařský spolek Šardice)

ZAŘÍ
5. 9.

Zpívání sborů, 20 let od založení Mužského sboru
– areál Za Starou školou (FOS Šardice)

ŘÍJEN
2. - 5. 10.

Šardický hody

Nejnovější dění v naší obci

www.sardice.cz



Pikantní chilli meruňky

Višňový koláč s ovesnými vločkami a tvarohem

Vyletněné recepty

1 kg meruněk, omytých,
vypeckovaných

8 ks malých chilli papriček

12–16 kuliček nového koření

150 g cukru krupice

Korpus
210 g hladké mouky

180 g ovesných vloček
160 g třtinového cukru

200 g másla
½ lžičky prášku do pečiva

Na višně
650 g vypeckovaných višní
120 g krupicového cukru

Tvarohová náplň
65 g krupicového cukru
250 g tučného tvarohu

1 vanilkový cukr
90 g zakysané smetany

2 vejce

Do sterilizovaných sklenic naskládej-
te meruňky, přidejte 2 chilli papričky 
a pár kuliček nového koření. Svařte 
půl litru vody s cukrem a ještě teplým 

nálevem meruňky zalijte. Zavíčkujte 
a zavařujte 20 minut při 80 °C.
Meruňky jsou výborná příloha ke gri-
lovaným masům nebo k rýži s masem 

na orientální způsob, a také jako dopl-
něk např. vanilkové zmrzliny.

Přiveďte pod bod varu višně s cukrem 
a nechte hodinu macerovat. Potom slijte.
Na náplň promíchejte cukr, tvaroh, sme-
tanu a dřeň z vanilkového lusku a pro-
míchejte. Pak do směsi zapracujte vejce.

Troubu rozehřejte na 175°C. Všech-
ny suroviny na těsto smíchejte a prsty 
vypracujte těsto, které připomíná dro-
benku. Z těsta odeberte cca 1/4 a od-
ložte stranou. Zbytek těsta natlačte do 

koláčové formy o průměru 25 cm. Na 
těsto rozetřete tvarohovou směs, uhlaď-
te a poklaďte slitými višněmi. Posypte 
drobenkou (zbylým těstem) a pečte cca 
30–35 minut.
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Slavnostní odhalení památníku u dolu Dukla

Výstava k výročí tragédie v Rezidenci


